
校园电动自行车注册上牌问答

Questions and Answers of campus electric bicycle registration

一、为什么要开展电动自行车注册上牌工作？

目前，校园内电动自行车数量较多，除在校师生员工的车辆外，还

包括部分校外访客的车辆；一定数量的不符合强制性国家标准和未获得

强制性产品认证的电动自行车在校园内停放、使用的同时，校园安全

隐患也随之增加；车主离校后长期不再使用的车辆在校园内滞留，占用

停车资源，影响正常使用的车辆停放；少数车主交通安全意识淡薄，不

规范的充停、行驶行为影响校园消防和交通安全。电动自行车注册上牌

是动态掌握校园电动自行车数量，实现精细化管理的重要途径。对合规

电动自行车注册上牌后，将进一步加强外来电动自行车管理，降低车辆质

量安全风险；“僵尸车”识别更加快速高效，释放更多停车空间；同时将精准

推送违规信息和交通安全知识，快速处置各类充停矛盾纠纷，更有针对性

的做好各项校园交通管理与服务保障工作，营造更加安全、文明、有序、

和谐的校园交通环境。

二、哪些人的电动自行车需要注册上牌？Who needs to register their
electric bicycle?

此次电动自行车注册上牌主要覆盖在校师生员工的电动自行车。

The registration of electric bicycles mainly covers the electric bicycles
of teachers and students in school.

三、如何进行注册上牌？How to register?

一是线上实名申请。师生员工通过“浙大钉”点击“平安浙大”或通过

“平安浙大”微信公众号点击“服务管理”进入“电动自行车管理”，完成校

园交通安全测试后，填写个人和车辆信息并签订使用承诺书，审核通

过后预约上牌时间和地点，完成后生成上牌预约单。二是线下上牌。

完成注册申请的车主请于预约时间前往上牌点，由现场工作人员安装号

牌。

Firstly, apply online by real-name. Teachers, students and staffs in
campus can click on "Ping An Zhejiang University" or click on "Service
Management" through the wechat public account of "Ping An Zhejiang



University" to enter "Electric bicycle Management". After completing the
campus traffic safety test, the personal and vehicle information can be filled
and the letter of commitment should be signed. After the approval, an
appointment of registration location and schedule can be made to complete
the electric bicycle application reservation. Secondly, install the number
plate on site. The applicants who have completed the registration application,
please go to the registration point at the appointment time, and the number
plate will be installed by the on-site staff.

有“浙大钉”的师生员工进入“浙大钉”完成实名申请

The teachers, students and staffs with "ZJU Dingtalk" can enter "ZJU
Dingtalk" to complete the real-name application



没有“浙大钉”的师生员工进入“平安浙大”微信公众号完成实名申请

The teachers, students and staffs without "ZJU Dingtalk" can enter the "Ping
An Zhejiang University" wechat public account to complete the real-name
application

信息填写页面

Information filling page



四、线上实名注册需要填写哪些信息？What information one needs
to complete online real-name registration?

注册时需填写本人基本信息、车辆基本信息，上传车辆电子行驶证

等。

When registering, personal essential information, as well as the essential
information of the vehicle will be needed. Meanwhile, please upload the
documents like electronic driving license etc..

五、如何获取电子行驶证？How to get an electronic driving license?

1.支付宝搜索“警察叔叔”或下载“警察叔叔”APP；

Search for "Uncle Police" by Alipay or download "Uncle Police" APP.

2.进入后，在首页找到“电动自行车”，进入后点击“电子行驶证”；
Find "electric bicycle" section on the home page, and click "Electronic

driving license" after entering the section.



3.选择“我的车辆”后，点击查询，出现个人名下车辆情况；

After selecting "My vehicle", click on the query button, and the vehicle
information will appear by the owner’s name;

4.点击“操作”栏内的蓝色“查看详情”，显示该车辆的电子行驶证，截屏

即可。

Click the blue "View details" button in the "Operation" column to
display the electronic driving license of the vehicle, and take a screenshot.



六、尚未申领杭州市牌照的电动自行车如何申领？ How to apply
for a campus license plate without a license plate of Hangzhou ?

尚未申领杭州市牌照的可选择线上“云申领”车牌或线下上牌。

Those who have not yet applied for license plate in Hangzhou can get
the license plate online by "cloud application" or install license plate offline.

（一）线上“云申领”步骤 The online "cloud application" steps

1.车辆预查验 Vehicle pre-inspection

“云申领”实体店购车：在有“云申领”权限的门店购买的车辆，可直

接通过警察叔叔APP办理上牌业务。

"Cloud application" for vehicle purchase in store: Vehicles purchased in stores
with "cloud application" permissions can be processed directly through the "Uncle
Police" APP.

网购车辆:需要先进行车辆查验，再通过“警察叔叔”APP进行“云申领”。

车主需准备“浙品码”，携车辆和《电动自行车产品合格证》至电动自

行车登记服务站（详见https://m.hz.bendibao.com/live/122126.shtm）

办理上牌业务。

Vehicles purchased online: you need to check the vehicle first, and then "
cloud application" through the "Police uncle" APP. Owners need to prepare "
Zhejiang product code", along with the vehicle and the certificate of approval
of the electric bicycle products to electric bicycle registration service station
(see https://m.hz.bendibao.com/live/122126.shtm) to apply for the registratio
n.

注：浙品码（包含整车码、电池码），车主可向卖家索取或前往就近

各市场监管所对车辆及电池进行赋码。

Note: theownercanobtainZhejiang product code (includingvehicle code and
battery code) fromthe selleror go to thenearestmarket supervisionoffice to assign the
vehicle andbattery code.

2.“云申领”操作流程 Cloud application procedure

（1）支付宝搜索“警察叔叔”或下载“警察叔叔”APP；

Search for "Uncle Police" by Alipay or download "Uncle Police" APP

（2）进入APP后，在首页找到“电动自行车”，进入后点击“新车上



牌”；
find "electric bicycle" section on the home page, and click "new vehicle

plate application " after entering the section;

（3）阅读承诺书后勾选“本人已阅读并同意”，点击同意按钮；

After reading the letter of commitment, check "I have read and agree"
and click the agree button;

（4）进入联系地址填写界面，仔细填写联系地址；

Enter the contact address information page, and fill in the contact
address detailedly;



（5）填写申请单，选择“我的车辆”，扫描车身浙品码和电池浙品码，

牌照领取方式可选择行政服务中心领取或邮寄；

Fill in the application form, select "My vehicle", scan the Zhejiang
product code on vehicle body and battery. And the license can be picked up
by administrative service center or delivered by mail;

（6）点击下一步进行后续操作，上传材料后完成视频学习；Click
the Next button for subsequent operations, upload the materials and then
complete the online video study;



（7）提交成功后进行邮寄邮费缴纳。The postage needs to be paid
after the submission .

七、非标电动自行车能否继续使用？Can non-standard electric
bicycles continue to be used?

根据《浙江省电动自行车管理条例》规定，备案非标电动自行车已

于 2023年1月1日起不得上道路行驶，请非标电动自行车车主尽快完成车

辆淘汰置换。

According to the "Electric BicycleManagement Regulations of Zhejiang
Province", non-standard electricity bicycles on record are not allowed to drive on
the road since January 1, 2023. Please complete the non-standard electric bicycle
scrapping and new vehicle replacement as soon as possible.

八、符合国家标准但缺失相关材料暂时未申领杭州市牌照的车辆能

否申领校园号牌？Can a vehicle that meets national standards but lacks
relevant materials and has not applied for a Hangzhou license plate apply for
a campus license plate?

领取校园号牌前原则上需提前申领杭州市牌照。对于缺失相关材

料暂时未申领杭州市牌照但确需在校园内使用的电动自行车，车主可

以注册申领校园临时号牌，临时号牌有效期至2025年6月30日。

A license plate of Hangzhou should be applied in advance in principle
before receiving a campus license. For electric bicycles that lack relevant
materials and have not applied for a Hangzhou license but need to be used on
campus, the owner can register for a temporary campus license plate, which
is valid until June 30, 2025.


